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De eerste christenen in Europa 

 

Voor de diensten in september, oktober en november waarin ik ben voorgegaan in de Verlosserkerk 

zocht ik éen thema. Mijn zomervakantie in Griekenland gaf me een idee: de brieven aan de eerste 

gemeentes die door Paulus in ons werelddeel zijn gesticht: in Filippi enThessaloniki.  

In Handelingen wordt verteld, dat Paulus in de buurt van de ruïnes van het legendarische Troje (in 

het huidige Turkije) een droom kreeg. Hij zag een man uit Grieks Macedonië die hem toeriep: Kom 

over en help ons. De volgende dag gingen Paulus en zijn metgezellen op weg.  

Wat kunnen wij van de eerste christenen in Europa leren? Laten we teruggaan naar de geboorteacte 

van de kerk op ons continent, door het lezen van de drie brieven van Paulus aan de eerste gemeente-

leden in Europa. De brief aan de Filippenzen en de twee brieven aan de Thessalonicenzen. 

Hieronder vindt u drie preken en vier meditaties over het eerste christendom in ons werelddeel. 

 

 

 

 

 

In Kabbala, de hedendaagse naam voor het oude Amfipolis waar Paulus en zijn metgezellen aan land gingen in 

Grieks Macedonië, staat een kerkgebouw waarop ze de droom en de oversteek van Paulus herdenken. 
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Meditatie 1: Een gesprek van drie sabbatten                     Middagpauzedienst Mariakerk 28-9  

    Lezing: Hand 17:1-9 

Als Paulus in Thessaloniki komt, doet hij wat we van hem gewend zijn: hij gaat eerst naar de syna-

goge en daarna naar de markt. Hij gaat eerst praten met zijn volks- en geloofsgenoten, en daarna 

met de anderen. Met zijn mede-Israëlieten wil hij praten over de bijbel, over die geschreven woor-

den die zij als Gods woord omarmen en die ook Paulus zelf omarmt als Gods woord. Bovendien zien 

ook zij uit naar een tweede komst van de Heer. Een ware Israëliet – iemand die leeft uit het Oude 

Testament – gelooft immers dat de Heer éen keer tot zijn volk gekomen is, in de tijd van Abraham, 

Mozes en Elia, en dat Hij nog een keer zal komen, als Elia weer verschijnt en de Messias komt.  

Drie sabbatten lang praat Paulus met joden in Thessaloniki. Paulus hoeft hen er niet van te overtui-

gen dat God een Messias zal zenden die verlossing, eindelijk voorgoed verlossing zal brengen. Hij wil 

hen laten zien dat Jezus deze verlosser is. Hij wil hen laten zien dat de Messias moest lijden, sterven 

en opstaan. Paulus’ inzet is: Jezus past het best in het profiel van de oudtestamentische verwachting. 

Over Thessaloniki wordt iets verteld, dat we op Paulus’ zendingsreizen niet vaak horen. Zijn gelovige 

volksgenoten nemen hem zeer serieus. Zij zitten met Paulus tot in de nachtelijke uurtjes over de 

Schriften gebogen. Want ja, als de Messias zal komen, en iemand beweert serieus dat hij gekomen is, 

dan moet je dat serieus nemen. Is Jezus inderdaad degene naar wie het oude Israël heeft leren uit-

zien? Verschillende joden raken overtuigd. Jezus is het, ja. Anderen geloven het niet. 

Waarover zullen zij in Thessaloniki gedebatteerd hebben? Waaraan is te zien, dat Jezus ‘het is’? Van-

uit het Oude Testament is het antwoord vooral praktisch: dat zie je aan wat de veronderstelde Mes-

sias zegt en doet, aan het effect dat hij oproept. En éen effect is, dat niet iedereen van zijn eigen volk 

hem zal geloven.  

Paulus sprak daarbij uit eigen ervaring. Op zijn reizen waren het steeds de joden die hem als eerste 

gingen vervolgen. Jezus had dat ook meegemaakt. En zo ging het al bij de profeten. Overal waar de 

Heer zich eerst tot zijn eigen mensen richt, en dan tot de anderen, zijn er onder deze mensen de eer-

sten te vinden die dit initiatief niet aanvaarden. Dat joden met deze afwijzing de eersten zijn is extra 

pijnlijk, maar op zich alleen maar begrijpelijk. 

Dit zeggen tot joden die nog niet in Jezus als Messias geloven, werkt natuurlijk gemakkelijk averechts. 

Toch spreekt Paulus hen hiermee aan op iets dat zij zelf al geloven en dat hun gelovige bestaan diep-

gaand gevormd heeft. Het stelt hen voor een tweesprong die zij kennen vanuit het hart van het Oude 

Testament. Wat als de weg van Jezus en van zijn volgelingen, inclusief hun verwerping, inderdaad de 

weg van de profeten is, van ‘de rest van Israël’, en daarmee van Israël zelf als knecht van de Heer, 

van Israël op z’n best, van het Israël dat trouw bleef aan God en daardoor te lijden kreeg van ande-

ren, niet alleen van vreemden en ongelovigen, maar ook en allereerst van volks- en geloofsgenoten? 

Dat is een vitale vraag voor elke Israëliet, want in het oude Israël zelf waren er vanaf het begin men-

sen die niet meekwamen in Gods initiatieven. En laten we eerlijk zijn, dit patroon heeft zich na Paulus 

herhaald. Wie van de Heer getuigt krijgt te maken met de weerstand van mensen, en dat zijn aller-

eerst de mensen die al langer in God geloven. Is Jezus en zijn boodschap werkelijk een nieuw initia-

tief van God dat wij moeten omarmen? Vervolgens zijn het ook de mensen die dit geloof niet delen 

maar zich óok verzetten als ze tot geloof in Christus worden opgeroepen. Dat heeft zich door de hele 

kerkgeschiedenis heen voortgezet, en zal dat tot de laatste dag blijven doen. Word je geraakt door 
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Christus, word je zo geraakt door hem dat je een beetje op hem gaat lijken en daarin groeit, dan ga je 

ook lijden, allereerst aan je eigen geloofsgenoten die daar niet in meekomen, en dan aan de anderen 

(al zijn er Goddank ook altijd mensen die meekomen en zijn er ook altijd momenten van succes). De 

zegen van de Heer gaat eerst door het geluk, maar dan ook door de nood van het leven. 

Ja, het gesprek in Thessaloniki zal zeker ook over lijden gegaan zijn. Velen denken al snel dat dit ty-

pisch christelijk is, of iets van Paulus. Maar het is ook israëlitisch. Wat zie je in het Oude Testament? 

Daar roept God een groep mensen die Hij zijn goede wil leert doen door hen eerst weg te roepen uit 

de andere mensen en hen te zegenen als zij zijn wil inderdaad gaan doen, en door hen dan weer naar 

de anderen toe te sturen, om hen tot zegen te zijn. Abraham wordt gezegend. Jacob wordt gezegend. 

En als de groep een volk geworden is en zelfs een eigen staat krijgt, wordt het gezegend onder David. 

Maar ze krijgen ook allemaal het nodige te verduren onder anderen. En als de geschiedenis met God 

langer duurt en er welvaart of juist tegenslag komt, haken ook eigen mensen af, en dan krijgen zij die 

trouw blijven onder hun eigen mensen te lijden. Na Salomo moeten de trouwe Israëlieten het met 

heel wat dubieuze of zelfs slechte koningen doen, en tenslotte worden zij mee afgevoerd in balling-

schap. Israël dat leerde om God te dienen in een tijd van zegening moet hem ook leren dienen in een 

tijd van lijden tot in de dood. Dat leidt tot een schifting, want velen gaan daar niet in mee. Maar be-

horen Job en Jeremia niet tot het hart van het Oude Testament? 

Ik denk dat Paulus op dit soort din-

gen gewezen heeft.  

“U wilt niet lijden, geen mens wil lij-

den, ik wil het ook veel liever niet. 

U kunt niet geloven dat een gedode 

koning toch uw koning is, de Mes-

sias van God. Maar dan kunt u ook 

het betere deel van uw eigen tradi-

tie niet geloven. De scheiding tus-

sen geloof en ongeloof is in dit op-

zicht steeds dwars door uw eigen 

gelederen gegaan. 

“U gelooft dat God een Messias zendt om zijn mensen te verlossen. Dat geloven wij ook. Maar hoe 

ziet hij eruit? Met Jesaja geloven wij dat hij als de dienaar van de Heer ook door lijden en dood is 

heengegaan. Want zo bleef de door God gezalfde, mèt de mensen die hij geleid heeft, God trouw. 

Wij geloven, met Jesaja, dat de Heer langs deze weg zijn dienaar mèt zijn mensen het beloofde land 

binnenvoert. Wel, dat is de weg die God met Jezus is gegaan. God en het lam, zij brengen redding. 

“Misschien zegt u, dat een lam hooguit verzoening kan brengen, geen verlossing. Maar ik zeg u: het 

lam heet ‘God redt’, Jezus, Jozua, hij voert het beloofde land in. Hij zelf is het beloofde land al inge-

gaan. Zie u het niet? Zoals God Israël eens verloste, verlost Hij nu definitief. Dat is meer dan Hij ooit 

deed, maar niet wezenlijk anders. Opstanding is de beste blijvende vervulling van de redding die God 

voor ons aardse leven heeft beloofd. Een letterlijker verlossing is hooguit tijdelijk en ten dele en 

vooral voor overlevenden of nabestaanden. Heeft juist Israël dat niet pijnlijk ervaren in zijn lange ge-

schiedenis? Op de weg van de lijdende en opgestane Messias is er verlossing voor ieder die hem 

volgt, voor ieder die de weg van Israël, het God trouw blijvende Israël ten einde gaat. 
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LITURGIE         (liederen uit nieuwe Liedboek) 

 

- Welkom en Inleiding (begin van Advent, komst van Messias) 

- Bemoediging en Groet 

- Zingen: 433: 1, 3,5 

- Handelingen 17:1-9 

- Overweging 

- Korte stilte 

- Zingen: 650: 1,2,3,7 

- Voorbeden (Met eventuele intenties van kerkgangers en Onze Vader) 

- Zingen 646 

- Zegenbede 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

De gevangenis in (wat er nu nog over is van) Filippi 
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I Het wonder in de gevangenis       Verlosserkerk 3-9-17 

‘Genade zij u en vrede van God, onze Vader, en van onze Heer Jezus Christus.’ Dat klinkt ons bekend, 

nietwaar? Het is de groet waarmee we ook vanmorgen de kerkdienst weer begonnen. Deze groet is 

overgenomen uit Paulus’ brief aan de Filippenzen. Hij groet daarmee de eerste gemeente in Europa, 

door hem gesticht in het toenmalige stadje Filippi in Grieks Macedonië. 

¶ Laat ik eerst iets van de omstandigheden van zijn schrijven vertellen. Paulus’ brief lezend zien we 

een gemeente in oprichting, we worden meegenomen in heel persoonlijke relaties en omstandighe-

den. Eén van die namen is Timotheus. De brief aan de Filippenzen is mede namens hem geschreven. 

Wie is Timotheus? Hij komt uit Lystra (in het huidige Turkije). Hij is de zoon van een christen gewor-

den joodse moeder en een niet-joodse vader. Paulus ontmoet hem kort voor hij naar Macedonië 

gaat. Sindsdien is hij éen van Paulus’ trouwste metgezellen. Natuurlijk weet u dat Paulus aan Timo-

theus twee brieven geschreven heeft die ook in het Nieuwe Testament staan.  

Tekenend voor Paulus is, dat hij Timotheus heeft laten besnijden vóor hij hem meenam op zijn zen-

dingsreis. Dat is zeer opmerkelijk want niet lang daarvoor heeft Paulus in Jeruzalem tegenover de 

twaalf apostelen verdedigd, dat besnijdenis niet vereist is voor niet-joden die christen worden. Waar-

om laat Paulus Timotheus dan toch besnijden? Omdat, zo suggereert Handelingen, het anders te veel 

aanstoot zou geven bij de mensen in Timotheus’ geboorteplek. Zijn joodse familie, en ook de joden 

die daar christen geworden zijn, zijn opgegroeid met de Thora als wil van God. Daarin staat dat je 

sneden moet worden om tot het volk van God te behoren. Het zou weerstand en onbegrip oproepen 

als met deze regel gebroken wordt. Jezus kwam toch om de wet te vervullen, niet op te heffen? 

Dit voorval maakt duidelijk, dat Paulus niet principieel tegen besnijdenis is. Het evangelie brengt hem 

niet tot een radicale afwijzing van de wet, maar tot een bepaalde vrijheid tegenover de wet. Met Ti-

motheus’ besnijdenis geeft Paulus een staaltje van zijn missionaire aanpak om ‘voor de jood een jood 

en voor de griek een griek te zijn, en zo allen te winnen voor Christus’. Kom anderen zo ver als nodig 

is tegemoet als zij anders voor het evangelie niet open zullen komen. Hoe ver, zullen we nog zien. 

¶ Een tamelijk bepalende omstandigheid voor het schrijven van de brief is het feit, dat Paulus in de 

gevangenis zit. Dat was hem een paar jaar eerder, bij zijn eerste bezoek aan Filippi ook overkomen. 

Paulus is vaker gearresteerd. Opvallend is, dat daarbij zijn leven regelmatig op het spel komt te staan 

(als hij veroordeeld zou worden, kan executie volgen), maar dat het nooit zover komt. Ook niet de 

laatste, meest bekende keer, toen hij na drie zendingsreizen in Jeruzalem opgepakt wordt, voor de 

opvolger van Pontius Pilatus moet verschijnen en dan een beroep doet op de keizer. Handelingen 

vertelt hoe Paulus naar Rome wordt gebracht, maar daar niet wordt veroordeeld. Hij krijgt huisarrest 

en mag het evangelie blijven verkondigen. 

Paulus die in de brief aan Filippi schrijft dat hij wil delen in het lijden van Christus om ook te delen in 

zijn opstanding, heeft dus niet gedeeld in de dood van Christus. In Handelingen, geschreven door een 

andere trouwe metgezel van Paulus, wordt nergens verteld dat Paulus martelaar geworden is. Er is 

steeds een verrassende redding gekomen. 

Hiermee raken we aan de kern van wat er in Filippi gebeurd is. Hoe is de kerk daar ontstaan? Wat is 

het geheim van Paulus als pionier? Voor ons met onze krimpende gemeenten en missionaire initiatie-

ven geen onbelangrijke vraag. Hoe zijn mensen in Filippi tot geloof gekomen? Het antwoord is zo oud 
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als de wereld: door een wonder. Het wonder in die gevangenis. Met die nachtelijke aardbeving krijgt 

het verhaal oudtestamentische allure, iets van de grote daden van God die zijn mensen bevrijdt, zo-

als Israël uit Egypte, of bij de verovering van Jericho. Dat Lydia zich liet dopen was mooi, maar dat de 

gevangenbewaarder zich liet dopen, dat was bijzonder. Dat zal overal rondverteld zijn. 

Maar wat was dan het wonder daar in de gevangenis? Was het inderdaad de aardbeving, die de kete-

nen verbrak? Of gebeurde het daarvoor al, in het zingen van de gevangenen? Of vooral daarna, in het 

niet weglopen van de gevangenen? De aardbeving bevrijdde Paulus en Silas, het niet weglopen be-

vrijdde de gevangenbewaarder en zijn gezin. 

¶ Hiermee staan we voor een kernthema van de brief aan de Filippenzen: de gezindheid van Christus. 

De gezindheid die Paulus in deze brief typeert op een wijze die we allemaal kennen: de ander uitne-

mender achter dan jezelf. De bekendste tekst over deze gezindheid kennen we ook allemaal, uit Filip-

penzen 2. ‘Hij die in de gestalte van God was, daar niet aan vastklampte, maar die losliet en de ge-

stalte van een mens aannam, een slaaf, ja een gekruisigde; die zo gehoorzaam was aan God en 

daarom door God verhoogd werd en de naam boven elke naam gekregen heeft: voor hem zal elke 

knie zich buigen.’ Deze tekst is eigenlijk een hymne, een Christushymne. De tekst heeft een vorm die 

sterk suggereert dat Paulus die niet zelf gemaakt heeft, maar al aantrof onder de eerste christenen, 

bv in Jeruzalem. Misschien was het éen van de liederen die hij en Silas zongen in de gevangenis. 

Het evangelie brengt bevrijding. Maar bevrijding voor de éen is niet altijd bevrijding voor de ander. 

Als Paulus en Silas gevlucht waren, was de gevangenbewaarder, die volgens de romeinse wet verant-

woordelijk is voor de gevangenen, geëxecuteerd. De aardbeving mag Paulus en Silas redding bren-

gen, ze brengt de gevangenbewaarder de dreiging van een oneervolle dood. Paulus en Silas redden 

hem door te blijven zitten waar ze zitten ook al kunnen zij ontsnappen. Die wonderlijke aardbeving 

wordt door hen op een zeer onafhankelijke, vrije wijze gebruikt.  

Daar heb je die gezindheid, die spirit van Christus. Ja, acht de ander uitnemender dan jezelf. Durf een 

mooie kans te laten lopen als alleen dat een ander echt helpt. Dat kan heftig worden. Durf zelf het 

leven te verliezen als alleen zo het leven van een ander behouden kan worden. Durf te zijn als Jezus. 

¶ Dit brengt ons bij een tweede kernthema van de Filippenzenbrief. Het wagen met Jezus, leven in 

zijn gezindheid, dat is: volmaakt durven zijn. Paulus streeft naar deze volmaaktheid. Hij vergelijkt 

zichzelf met iemand in een race die alles geeft om te winnen. Hij jaagt naar de prijs die God voor hem 

heeft weggelegd. En hij spoort zijn gemeenteleden aan om hetzelfde te doen. Tegelijk is helder, dat 

dit niet een streven naar zelfvervolmaking is, geen perfectionisme dat je jezelf en anderen oplegt. 

Een dergelijk streven heeft Paulus wel gehad, als jonge bijbelgeleerde die de wil van God, de Thora 

tot in de puntjes wilde naleven. Maar dat heeft hij op weg naar Damascus afgeleerd.  

Streven naar volmaaktheid maar zonder zelfgerichtheid en geweld, hoe moeten we dat samen zien? 

Vooral sinds de Reformatie hebben we grote moeite om dit helder te krijgen. We hebben geleerd om 

elk volmaaktheidsstreven als werkheiligheid te zien, en daarmee in wezen als zonde. Elke ambitie, 

zeker religieuze ambitie is uit den boze. Maar dat zou Paulus’ boodschap aan de Filippenzen veel van 

zijn vuur ontnemen. In zijn ervaring hoort het bijeen: bevrijding van de wet en bevrijding tot vervul-

ling van de wet. Omdat Christus u heeft vrijgemaakt, wees volmaakt zoals hij dat was, laat zijn ge-

zindheid in u groeien, geef daar alles voor!  
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Het appèl dat Paulus op de Filippenzen doet heeft dus twee kanten. De ene is: leg u toe op alles wat 

waar is, wat edel is, wat rechtvaardig is, op alles wat zuiver is, lieflijk, en eervol. Is dat geen vervulling 

van Gods wil? Maar aan de andere kant: als je dit doet, als je inderdaad Jezus volgt in overgave aan 

zijn persoon, zal je alle zelfverbetering kwijtraken die vooral om jouzelf draait. Je zult een beter mens 

worden door los te komen van je zelf. Daar begint de bevrijding.  

Het is waar, aspiratie en nederigheid horen bijeen. Het geheim van hun eenheid is: genade. Durf te 

leven van genade. En dat is: durf te leven in vertrouwen. In geloof, hoop en liefde. 

¶ Dit brengt me tenslotte bij een derde kernthema in Paulus’ brief aan de christenen in Filippi: 

vreugde. Dat woord valt meer dan zeven keer in de brief. Vreugde over de mensen die met hem de 

liefde van Christus zijn gaan delen; over hun lieve bezorgdheid over voor hem; en over God die goed 

is voor hen allemaal. De bevrijding door het evangelie geeft een intense vreugde. Ook dat merkten 

we al in het verhaal uit Handelingen. Paulus en Silas zaten te zingen in de gevangenis. Ze hadden ken-

nelijk een innerlijke vrijheid die hen de kracht gaf om hun uiterlijke bevrijding niet aan te grijpen toen 

dat een ander het leven zou kosten. 

Van het samengaan van ambitie en bescheidenheid is ook iets te voelen. Als we streven om een be-

ter mens te worden maar we doen het niet in verbondenheid met Christus, niet vanuit de kracht die 

God in deze verbondenheid schenkt, dan zullen we op z’n best – dus als ons streven slaagt en we in-

derdaad gaan doen wat beter is om te doen – trots zijn op wat we bereiken. Trots; niet blij. Er is dan 

geen ongemengde vreugde over wat we gewonnen hebben, daarvoor zit er nog teveel ik in. Het 

evangelie maakt blij, niet trots. Het brengt een bevrijding die waarlijk vreugde schenkt. Dat komt om-

dat het allereerst bevrijdt van jezelf, van je eigen zorg en angst, van je eigen eer en verwachtingen. 

Dat doet het niet door jezelf te leren verachten, maar door vervuld te worden met iets dat groter is 

dan jezelf, met íemand die groter is dan jij en voor jou zorgt. Door te leren vertrouwen op God. 

Dit vervuld zijn, deze vreugde kan groeien. Het niet meer bekommerd zijn over jezelf omdat je je ge-

dragen weet door de Heer kan zo groeien, dat het je in staat stelt om, wanneer de situatie tot een 

keuze dwingt, anderen te redden en jezelf niet. Net als Paulus, in het voetspoor van Jezus.  

Misschien denkt u nu: maar dan doe ik mezelf te kort! Ik hoef toch niet meer van een ander te hou-

den dan van mijzelf? Is dat niet een kerngebod van de Thora zelf? Ja, dat is waar. Maar jij bent al ge-

red. Jij hebt die innerlijke vrijheid gekregen. En, je zult gered worden. Kijk naar Paulus die zijn leven 

durfde geven, en steeds gered werd. Wees niet bang, jij leeft toch al in het perspectief van de op-

standing? Jij durft te vertrouwen op God als op een vader die zijn zoon definitief gered heeft. Jij ge-

looft dat je leven geborgen is met Jezus in God. Vertrouw daarop! Wie in dit geloof omgaat met an-

deren die dit geloof nog niet hebben, kan hen laten voorgaan. Als in een situatie jij en de ander niet 

tegelijk te redden zijn, ben jij vrij om de ander voor te laten gaan. De ander heeft die vrijheid niet. 

Paulus eindigt zijn brief aan de Filippenzen met een dankbetuiging. Hij is dankbaar dat wat hij inder-

tijd voor hen over had, hen er nu toe brengt om hetzelfde over te hebben voor anderen. Zodat nog 

meer mensen gewonnen worden voor Christus. Paulus dankt voor deze ontwapenende kettingreac-

tie en hoopt dat die verder zal gaan. Stel, de gevangenbewaarder komt later zelf in een cel terecht. 

Zou hij dan ontsnappen als dat een oud-collega in levensgevaar zou brengen? Of zal hij die eens bang 

was om zijn leven te verliezen, nu bereid zijn om zijn leven te geven als een ander daarmee gered 

wordt? Zal hij die eens bevrijd is, nu niet willen bevrijden? 
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UIT DE LITURGIE 

Orgelspel 

Stilte 

Bemoediging   allen gaan staan 

O: Onze hulp is in de Naam van de Heer 

A: die hemel en aarde gemaakt heeft 
O: die trouw houdt tot in eeuwigheid 

A: en niet loslaat wat zijn hand begon. 

Drempelgebed 

Openingslied 68: 9,2 

Groet:  V: De Heer zij met u, 
G: Ook met u zij de Heer daarna gaan alle zitten 

Woord van welkom en Inleidend woord 

Kyrielied:  574: 2,3 
Moment met de kinderen 

Zondagsgebed 

Eerste lezing: Handelingen 16: 11 t/m 34 
Lied: 801: 3, 5 

Tweede lezing: Filippenzen 3: 10 t/m 12 + 4: 4 t/m 9 
Lied: 544: 1,3,5 

Verkondiging 

Lied: 972: 1,5,7,8,9 

Gebeden 

Dankgebed met responsie: 368f 

Stil gebed, Onze Vader  (beamer) 

Mededelingen door de ouderling van dienst 

Inzameling van de gaven 

1e collecte: 

2e collecte: 

Kinderen sparen voor 

Slotlied: 755   allen gaan staan 

Zegen &  gezongen amen 

Orgelspel 

 

 

Gebed om de nood van de wereld: lied 574 

Lezen als gloria: Lied 160a 

 

Gebeden 

God, we danken  U voor de verhalen en brieven uit de bijbel, die ons prikkelen om te luisteren naar 

wat U tot mensen vóor ons gezegd heeft. Ook als dat wel eens moeilijk valt omdat wij zo anders zijn 

gaan denken. Wij hebben grote moeite gekregen met ‘je leven geven’, met offeren als iets dat bij vol-

maaktheid hoort. We hebben grote moeite gekregen met het hele streven naar volmaaktheid. Heer, 

help ons de boodschap voor vanochtend bij ons te laten landen! Misschien via kleinere dingen, als er 

minder dan leven of dood op het spel staat. Er zo vaak iets dat wij voor onszelf kunnen krijgen maar 

dan tegelijk een ander zullen onthouden of ontnemen: durven we dan de ander voor te laten gaan? 

Misschien is er wat geld dat maar éen keer uitgegeven kan worden. Of een stukje welvaart dat op 
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kosten zou gaan van de welvaart van anderen. Wat doen we dan? Heer, help ons, maak ons vrij van 

onszelf, vrij om de ander niet minder te begunstigen dan onszelf. Zo bidden wij U allenΧ 

God, we bidden U vanmorgen voor de nood in Texas en voor de nood in India, Nepal en Bangladesh. 

Grote gebieden getroffen door vreselijke wateroverlast. Help de mensen ter plekke, om te overleven, 

om een nieuw bestaan op te bouwen. Help de helpers die doen wat zij kunnen. Deze week hoorden 

we ook van de smeltende permafrost in Canada en Siberië, en dat dit veel sneller gaat dan verwacht. 

Heer, het is jarenlang voorspeld, de grote gevolgen van de opwarming van de aarde, droogte in som-

mige regio’s op aarde, watersnood in andere. We bidden U voor uw natuur, die onze leefomgeving is. 

En voor ons mensen die de mondiale gevolgen van onze jacht naar welvaart nog steeds niet voluit 

willen erkennen en een halt toeroepen. ½ƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦ ǘŜȊŀƳŜƴΧ 

We bidden U voor onze zieken, Heer. We noemen Ad Vermeulen die opnieuw in het ziekenhuis ligt, 

U weet hoe precair zijn gezondheid is. We bidden voor hen die te horen kregen dat de artsen niets 

meer voor hen konden doen; voor hun partners en kinderen. We bidden voor onze gemeente, die 

soms wat neergeslagen raakt bij zoveel berichten van zieken en overledenen. Wees met ons allen, 

God, zo bidden wij UΧ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vlakbij Filippi is een Byzantijns kerkje, Hagia Lydia (‘de heilige Lydia’): 
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Meditatie 2: Maranatha           Gedachtenisdienst in Godelinde 9-11-17 

 

Dit wonderlijke woord kennen we allemaal. Het staat op heel wat kerkgebouwen in Nederland. Som-

migen van u hebben hem vroeger misschien als belijdenistekst of trouwtekst meegekregen. Wist u 

dat het woord ‘maranatha’ in het Nieuwe Testament maar éen keer voorkomt? In onze tekst. En daar 

is het een vreemd woord. Paulus schrijft in het Grieks, maar maran atha is Aramees, de taal die Jezus 

en zijn eerste discipelen spraken. Het is dus een woord uit de oertaal van het christendom. We weten 

niet goed waarom Paulus het ineens gebruikt. Het moet in Korinthe, in de derde gemeente die hij in 

Europa gesticht heeft, bekend zijn geweest.  

Belangrijker is wat het betekent. Natuurlijk, zult u denken, Maranatha betekent: Kom, Heer! Het is 

het bekende gebed tot Jezus om snel te komen. Onlangs heeft iemand in Leuven – waar ik voor de 

andere helft van mijn tijd werk – een heel proefschrift aan dit ene woord gewijd. Zijn conclusie: ‘ma-

ran atha’ betekent ‘de Heer is gekomen’. We hoeven niet langer op hem te wachten, Hij is er. 

Misschien vindt u dat toch vreemd. Ook in Openbaring, waar het woord maranatha weliswaar niet 

voorkomt, staat heel duidelijk de oproep: Kom, Heer Jezus, de bruid en de Geest zeggen: Kom! Ja, 

maar Jezus zegt daar ook: Ik sta aan de deur en klop. En de vertaling ‘De Heer is gekomen’ past wel 

goed bij tŀǳƭǳǎΩ manier van werken. Overal waar hij komt gaat hij eerst met de joden spreken. Zij ge-

loven dat de Messias die in het Oude Testament aangekondigd is, zal komen, en dan verlossing zal 

brengen van zonden en dood. Dan zal niemand onrecht doen en niemand het leven verliezen. Wie dit 

gelooft, zal van harte bidden: Kom, Heer! Paulus gelooft dit ook, maar hij gelooft nog iets: dat Jezus 

de Messias is. En Jezus heeft geleefd, is gestorven, is opgestaan. De Heer is gekomen. Maran atha! 

¶ Joden hadden daar moeite mee, ook zij die tot geloof in Christus kwamen. De Heer is dan wel geko-

men, maar nu lijkt hij er niet meer te zijn. Als de mensen in Korinthe de Goede Boodschap horen, is 

het dertig jaar na de dood en opstanding van Jezus – en de situatie is wat dit betreft sindsdien niet 

veranderd. Jezus is niet langer op aarde. Bovendien, ook als je van harte in Christus bent gaan gelo-

ven worstel je nog steeds met zonden en dood, met je fouten en met het feit dat je toch een keer 

zult sterven. Geen wonder dat je gaat denken dat Jezus nog een keer zal moeten komen, om hele-

maal en voorgoed te verlossen. Zo wordt ‘maranatha’ tot een gebed om de wederkomst van Christus. 

Christenen die zo denken blijven dicht bij joden staan. Ze geloven weliswaar dat Christus gekomen is, 

maar in nederigheid, om verzoening te brengen. Zij bidden, met de joden, om de komst van de Mes-

sias in glorie, om verlossing te brengen. Hij die eerst kwam als lam, moet nog een keer als leeuw ko-

men. Anders zijn de oudtestamentische beloften over de komende Messias maar half vervuld. Wat 

joden zien als de komst van de Messias kan zo gezien worden als de tweede komst van Christus. 

En Paulus? Ook Paulus gelooft dat Christus nog een keer zal komen, en met glorie, met macht. Maar 

dan komt hij met de glorie en macht die hij via lijden, sterven en opstaan gekregen heeft. Als Jezus 

voor de tweede keer komt, is dat als opgestane. Dat wil zeggen: als degene die gekomen is, die in zijn 

leven, sterven en opstaan – dus in zijn persoon – het Koninkrijk op aarde gesticht en voltooid heeft. 

Maar hij is gekomen om het Koninkrijk in zoveel mogelijk personen op aarde te stichten en te volt-

ooien in hun opstanding. Wat doorgaans de tweede komst van Christus genoemd wordt is in feite de 

afronding van dit project. Ieder die deze weg gaat wordt niet alleen verzoend, maar daadwerkelijk 

verlost van zonde en dood. 
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Deze uitleg van de komst en wederkomst van de Messias was voor veel joden moeilijk te aanvaarden. 

Ook als Paulus liet zien dat deze weg naar definitieve verlossing al in het Oude Testament is voorge-

tekend. Trouwens, ook christenen hadden – en hebben – er moeite mee, met Paulus’ evangelie van 

kruis en opstanding. Het ene struikelblok is dat we het kruis moeilijk als verlossing, als redding kun-

nen zien. We zien er eerder een nederlaag, een smadelijk verlies in. Als offer misschien noodzakelijk, 

maar dan moet er nog een vervolg, een overwinning komen. En het andere struikelblok is, dat we op-

standing moeilijk als redding kunnen zien. Wie opstaat krijgt een ander leven, is niet meer in dit le-

ven zoals we het kennen; in elk geval, we zien hem niet meer, we weten niet of hij wel leeft, mis-

schien is hij er niet meer, hij lijkt wel dood.  

Waarom heeft Paulus deze dubbele moeite niet? Omdat voor hem het kruis alleen uiterlijk een ne-

derlaag is. Zeker, iemand die ten onrechte geëxecuteerd wordt. Maar iemand die tot het bittere 

einde toe God en mensen liefdevol recht bleef doen, ook zijn moordenaars en zelfs zijn verrader. Dat 

is een overwinning van het sterkste soort. Wie zo leeft, tot in de dood, zondigt niet. Ook niet in reac-

tie op zonden, zoals een onterechte doodstraf of verraad. Wie zo leeft is helemaal vrij van zonde. En 

opstanding is inderdaad geen terugkeer in dit leven, maar dat is ook niet zo wenselijk, want dan zou 

je toch nog een keer moeten sterven. Door opstanding krijg je een leven zonder dood. Dat is een veel 

sterkere overwinning op de dood dan redding uit doodsgevaar (om daarna nog een tijdje te leven). 

Alleen wie opstaat is helemaal verlost van de dood. 

¶ Nu zegt Paulus nog iets. Deze dubbele overwinning, deze sterkste verlossing van zonde en dood, is 

niet ver weg, maar binnen handbereik gekomen. Als je in Jezus gelooft en hem probeert na te volgen, 

ook wanneer je lijdt en gaat sterven, zal je delen in zijn opstanding, zegt Paulus. Dan krijg je de moed 

en de wijsheid om zelf minder te zondigen, ook niet in reactie op zonden van anderen. Dan krijg je 

ook de moed en de wijsheid om minder bevreesd of ongeïnteresseerd te zijn tegenover de dood. En 

als je sterft in geloof en navolging, ga je het leven binnen dat Jezus al heeft, een leven van liefhebben 

en rechtdoen dat niet meer vergaat. Een leven waarin je naar ziel en lichaam mag delen. 

Dat Koninkrijk is dus heel nabij, eigenlijk voor ieder van ons. Het maakt Maranatha tot een heel per-

soonlijk gebed. Heer, kom in mijn leven, in mijn sterven. Maak mijn leven en sterven een binnengaan 

in uw heerlijkheid. In een leven zonder zonde en dood. Wanneer dit gebeurt, in leven of sterven, is 

de Heer gekomen. Maran atha! 

 

 

 

UIT DE LITURGIE 
- Welkom, bemoediging en groet 

- We zingen  Psalm 84: 1 en 2 

- Gebed 

- We zingen Lied 755: 1 en 2 

- Schriftlezing: 1 Korintiërs 16: 13 t/m 23 

- Overdenking 

- Pianospel 

- Gedicht 

De Heer is mijn herder, mij ontbreekt niets. Ook al zal ik gaan door de vallei van de schaduwen van de 

doods, ik zal geen kwaad vrezen, want Hij is met mij. 
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- Korte uitleg Herdenking: 

Wij luisteren naar de namen van hen die in het afgelopen kerkelijk jaar ons ontvielen.  Bij elke naam 

wordt er een kaars ontstoken. Ook wordt er een kaars ontstoken voor hen van wie de namen niet wor-

den genoemd maar die wel in ons hart leven. Aan het eind van deze plechtigheid kan ieder die daar 

prijs op stelt een kaars ontsteken ter nagedachtenis aan een overledene. 

- We zingen Lied 730: 1: 

Heer, herinner  U de namen 

van hen die gestorven zijn, 

en vergeet niet, dat zij kwamen 

langs de straten van de pijn, 

langs de wegen van het lijden, 

door het woud van eenzaamheid, 

naar het dag en nacht verbeide 

Vaderhuis, hun toebereid. 

- We luisteren naar de namen en ontsteken kaarsen 

1. Mevr. E.C.M. van den Oord-Post        overleden:  06-12-2016   93 jaar 

2. Mevr. A.B. van Harmelen-Eerens       overleden: 05-01-2017    88 jaar 

3. Dhr. J.de Heer                                    overleden:  29-06-2017    91 jaar 

4. Mevr. G.de Boer-van As                      overleden:  27-07-2017    98 jaar 

  5. Dhr. L.Caarls                                        overleden:  06-10-2017  

- Ieder die dat wil, mag een kaars aansteken 

- We zingen Lied 754: 1, 2 en 3 

- Gebed 

- We zingen  Lied 769: 1,3 en 6 

- Zegen 

 

Gebed (2x)  

God, we hebben dit jaar afscheid genomen van mensen die ons lief waren. Voor sommigen was dat 

een lang verwacht afscheid, voor anderen een plotseling scheiden. Voor sommigen liet het veel onaf, 

voor anderen was alles eigenlijk gereed en afgerond. Wees met ons, U kent onze gevoelens en ge-

dachten, wees dit uur in ons midden, zo vragen we U in Jezus’ naam. 

(…) 

Heer, we weten dat we moeten sterven maar we zijn er ook bang voor, we zijn vooral bang voor de 

lijdensweg die het kan worden, zoals we soms meemaken bij dierbaren die overleden. Help ons zien 

dat pijn niet het ergste is, maar dat het belangrijkste is om juist dan geloof, hoop en liefde te bewa-

ren. U wilt ons er doorheen dragen, U wacht ons op aan de overkant. Dank U wel! 

Stil gebed 

Onze Vader 

 

 

http://www.google.com/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwjE_sWdi4vXAhUOY1AKHQU8CasQjRwIBw&url=http://www.maranathaproductions.org/maranatha-productions-inc/mission-and-meaning.htm&psig=AOvVaw3ZvxobSMba3gs9blY5g3Ob&ust=1508997310711994
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II De eerste gestorven christenen   Verlosserkerk 1-10-17 

¶ Paulus zou niet aan de Thessalonicenzen schrijven als hij in Thessaloniki was. Hij zou daar graag wil-

len zijn, maar helaas gaat dat niet lukken. Dan maar een brief. Een brief aan de tweede christelijke 

gemeente in Europa. Weet u nog? Paulus ging eerst maar Filippi, waar dat wonder in de gevangenis 

plaatsvond. Daarna ging hij naar Thessaloniki. Ook daar werden een aantal mensen door het evange-

lie geraakt. Nu is het een paar jaar later. Paulus wil zijn nieuwe broeders en zusters in Grieks Mace-

donië weerzien, maar een persoonlijk bezoek zit er niet in. Daarom stuurt hij Timotheus, de trouwe 

metgezel die door hem ook al eens naar Filippi was gezonden. Timotheus krijgt een brief mee. 

Opnieuw brengt de belangrijkste omstandigheid waarin de brief geschreven is ons bij het kernthema 

van de brief zelf. Paulus heeft in Thessaloniki verteld over ‘de dag van de Heer’ en de wederkomst 

van Christus. Het geloof dat de Messias die gekomen is, nog een keer zal komen, heeft vragen opge-

roepen. Paulus die éen keer met de Blijde Boodschap in Thessaloniki kwam en graag nog een keer wil 

komen – antwoordt in een brief. De gemeente daar moet het doen met een geschreven woord dat 

de apostel tegenwoordig stelt. 

In feite is dit in veel opzichten nog steeds onze situatie. De profeten en apostelen die ons van God en 

zijn Gezalfde verteld hebben, kunnen hier niet zelf aanwezig zijn. Zelfs de Heer kan niet zelf aanwezig 

zijn. Wij lezen teksten over hem, wij horen een woord van hem. Het kan niet toevallig zijn dat er in 

het Nieuwe Testament naast de evangeliën alleen maar brieven zijn.  

Nog niet zo lang geleden merkten we, dat deze omstandigheid in Openbaring bijna letterlijk ver-

woord wordt. Toen hoorden we dat Christus, als de mensenzoon tussen de kandelaren, Johannes tot 

zijn secretaris maakt en zeven brieven aan zeven gemeente laat schrijven. Is dat niet inderdaad onze 

situatie gebleven? In elke eredienst lezen we uit die grote brief van God aan zijn mensen, geschreven 

door zoveel trouwe woordvoerders en afgezanten. Elke zondag lezen wij uit de bijbel in een zekere 

afwezigheid van God. De teksten vertegenwoordigen hem. Ik kan nog niet bij jullie zijn, zegt de Heer, 

maar hier zijn mijn woorden. Hoor ze, doe ze, en op een dag zal Ik er ook zelf weer zijn.  

¶ Mensen in Thessaloniki praten over de wederkomst. Voor Paulus is de wederkomst een realiteit 

waarmee hij rekent. Dat blijkt ook uit zijn brief, hij noemt de wederkomst zeven maal (1:3, 1:10, 2:19, 

3:13, 4:15, 5:2, 5:23). Paulus is ervan overtuigd, dat hijzelf de wederkomst van Jezus nog zal meema-

ken. Maar nu komt er een vraag uit Thessaloniki. Hoe jong de christelijke gemeente daar nog is, in-

middels zijn de eerste mensen die in Christus zijn gaan geloven, gestorven. Vandaar de vraag, de be-

zorgde vraag: Zullen zij de tweede komst van Messias Jezus niet meer meemaken? Zullen zij het rijk 

van vrede en gerechtigheid dat Christus zal brengen niet meer zien?— 

Paulus antwoordt, dat Jezus ook voor onze doden zal komen. Het is voor hen niet te laat. Hij meent 

zelfs dat God de doden zal laten voorgaan: ook zij zullen het rijk  binnen gevoerd worden, zij zelfs als 

eerste. Daarna, schrijft Paulus, komen wij die nog leven.  

Wij leven bijna tweeduizend jaar later. Het is meer dan duidelijk geworden, dat Paulus zich vergist 

heeft in het tijdstip van de wederkomst. Toch is de situatie in al die eeuwen niet fundamenteel ver-

anderd. Want wanneer het einde ook komt, er zullen altijd gelovigen zijn die dan al gestorven zijn en 

gelovigen die dan nog leven. Zo heeft de kerk het ook in haar geloofsbelijdenis opgenomen: als Jezus 

voor de tweede keer komt zal het zijn om te oordelen levenden en doden. 
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¶ Dit geeft natuurlijk ook opnieuw te denken over de wederkomst zelf. Wat is daarmee bedoeld? Zal 

Christus nog een keer op aarde komen om hier alsnog dat vrederijk op te richten? Veel joden met 

wie Paulus steeds als eerste ging praten, ook in Thessaloniki, zullen dat vanuit het Oude Testament 

gehoopt hebben. In feite is het ook de hoop van moderne westerlingen. Hoe moderner we werden, 

hoe meer we gingen verlangen dat het rijk van vrede en gerechtigheid op aarde zou komen. Hier ligt 

voor velen ook de teleurstelling. Dat rijk is met de eerste komst van Christus toch niet gekomen. In 

een tweede komst van de Messias, waarbij alsnog gerealiseerd wordt wat ze van hem verwachtten, 

hebben de meesten inmiddels geen vertrouwen meer – behalve in evangelische kring.  

Bij Paulus zien we een andere lijn ontstaan. Het lijkt me niet onwaarschijnlijk dat de eerste gestorven 

christenen in Europa hem daarvoor de ogen geopend hebben. Komt Christus naar ons toe, om het 

rijk van gerechtigheid alsnog te realiseren? Of, gaan wij naar hem? Betekent zijn tweede komst niet, 

dat wij naar hem worden gevoerd? Wie de brief aan de Thessalonicenzen leest, zal merken dat Pau-

lus eerst het eerste maar dan het tweede zegt. Als Jezus komt gaan wij naar hem.  

Als wij naar hem gaan, waar gaan wij dan heen? Velen van u zullen nu denken: daar heb je het, het 

rijk komt niet op aarde, wij moeten naar de hemel. Daar heb je de oude moraal van onze voorvaders: 

hier beneden is het niet en zal het ook nooit komen, maar in de hemel komt alles goed. De reactie op 

deze moraal zit in onze botten. Het heeft bij de meeste westerlingen buiten èn binnen de kerk de 

aandacht exclusief op de aarde gericht.  

Bij Paulus vinden we dat niet. Maar we vinden bij hem ook niet het alternatief dat de aandacht 

vooral op de hemel richt. Hij ziet een weg tussen deze twee rivalen door, de ene meer ‘joods’ de an-

dere meer ‘grieks’, een weg die boven hen uit voert. Hij die als Messias kwam is een weg door lijden 

en dood gegaan. Hij is opgestaan. Opgestaan betekent niet: teruggekomen in het aardse bestaan, 

maar: overgegaan in een andere vorm van aards bestaan. Daar komt Jezus niet van terug. Paulus ziet 

dit ook weggelegd voor ieder die Jezus wil volgen. Ook onze doden zullen opstaan, schrijft hij, en de 

levenden gaan dat nieuwe leven binnen zonder eerst te sterven.  

Als wij Jezus volgen op de weg waarlangs het Koninkrijk komt, zal ook onze weg, al kan die kleinere of 

grotere successen hebben, een weg van lijden en sterven en opstaan worden. We hebben vaker ge-

hoord, hoe sterk dit besef bij Paulus leeft. U lijdt, zegt hij tot de Thessalonicenzen, en dat is erg. Maar 

God toont zijn kracht niet alleen in onze kracht, Hij doet dat ook in onze zwakte. Het is een eer met 

Christus te lijden. Lijden is niet op zich eervol, maar als het is omdat je iets zegt en doet in de geest 

van Jezus, heeft dat leed Gods zegen. Kijk naar Jezus zelf: het Koninkrijk breekt via zijn lijden en ster-

ven helemaal door, in de opstanding. Van het Koninkrijk Goddank kan in dit leven het een en ander 

gerealiseerd worden, maar de volle realisering komt niet voor de dood, komt ook niet na de dood, 

maar komt door de dood heen. Zo is hij zijn heerlijkheid binnengegaan, zo gaan ook wij de glorie van 

het Koninkrijk binnen, door hem te volgen. 

¶ Zo zijn we weer bij de vraag uit Thessaloniki, over de komst van de Heer en de dood van hen die in 

hem geloven. Hun dood maakt dat over zijn komst opnieuw moet worden nagedacht. Zelfs als het 

Koninkrijk helemaal op aarde zou komen, dan nog zullen zeer velen dat niet meemaken omdat zij in-

middels gestorven zijn. De meesten zijn dan gewoon overleden, maar ook voor hen is het evengoed 

te laat, zij maken het niet meer mee. En wat moeten we denken van alle mensen die in geloof vóor 

Christus gestorven zijn? Zolang we de wederkomst letterlijk opvatten, is dit de harde andere kant van 

ons geloof. De eerste gestorven christenen zetten Paulus aan het denken.  
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Misschien was het Jezus zelf al, die hem aan het denken zette. Want ook Jezus zelf is gestorven zon-

der de volle realisering van Gods rijk op aarde mee te maken. Toen hij stierf was er op aarde allesbe-

halve overal vrede en gerechtigheid. Dat was er niet eens in zijn eigen land. Het was er zelfs niet in 

zijn eigen leven, hij werd gedood. Echte vrede en volle gerechtigheid was er alleen in de goedheid 

van zijn persoon, in alles wat hij zei en deed, deed en liet, tot in zijn sterven. En dat heeft God geho-

noreerd. Met zijn opstanding. Dat geeft mensen het geloof, de hoop en de liefde om, in de kracht van 

de Geest, zijn weg te gaan en zo het rijk te laten uitbreiden. 

Mag ik het nog een keer zeggen? Het Koninkrijk wordt op aarde opgericht langs de weg door Jezus 

gewezen en door de evangeliën beschreven. Dus voltooid in de opstanding. Wat de eerste en de 

tweede komst van Christus verbindt, is deze weg, een weg die door de dood heen gaat.  

¶ Laten we nog kort zien, hoe Paulus vanuit deze zienswijze tot praktische adviezen voor zijn ge-

meenteleden komt. In het algemeen luidt het advies: Wees waakzaam! Wees wakker, de Heer komt. 

Bij de wederkomst denkt Paulus dus niet allereerst aan het tijdstip van wederkomst. Hij zit niet in 

over de vraag of het einde morgen komt, of bij de komende jaarwisseling, of over twintig jaar. Het 

feit dat vele gelovigen inmiddels gestorven zijn – en dat Jezus gestorven is – heeft deze kwestie op 

het tweede plan gezet. Wanneer het einde ook komt, het komt voor alle gelovigen, want het komt 

misschien nog tijdens hun leven en in elk geval met hun dood – net als bij Jezus. Dit is ook de meest 

barmhartige en meest rechtvaardige houding tegenover alle gelovigen die al gestorven zijn. 

‘Wees waakzaam’ betekent bij Paulus dus ook: wees klaar om te sterven. Maar zelfs dat is nog niet 

de kern van de waakzaamheid waarom het hem gaat. De kern is: wees klaar voor de Heer. Hij komt. 

Verwelkom je hem in je leven? Dat betekent ook: kun je hem in de ogen zien? Niet omdat hij aller-

eerst als rechter komt, maar omdat hij als levensgezel komt: ben je klaar om te denken en te doen 

zoals hij dacht en deed? want dat heeft het eeuwige leven, dat heeft God eeuwig leven gegeven. Ben 

je dus klaar voor een manier van leven die zo goed is, dat die kan blijven, voor altijd? 

Deze algemene insteek komt terug in allerlei concrete adviezen. Er zijn mensen in Thessaloniki die 

zeggen: Het einde is nabij, waarom niet vrijer in de seksuele omgang? Nee, zegt Paulus, deel de schat 

die je maar met éen mens kunt delen maar met éen mens, blijf trouw. Er zijn mensen die zeggen: Het 

einde nadert, waarom nog moeite doen om iets op te bouwen, waarom niet sneller naar het eind-

product, met wat onrecht aan mensen of wat schade aan de natuur? Waarom in het geheel nog wer-

ken? laat anderen dat voor je doen. Nee, zegt Paulus, de Heer komt inderdaad spoedig: ga daarom je 

werk goed en zorgvuldig doen. Komt morgen het einde, begin dan vandaag nog eindelijk de dingen te 

doen zoals je ze altijd zou kunnen blijven doen. 

Paulus die wijst op de aanstaande wederkomst van de Heer komt dus niet tot een ethiek van de 

haast of tot een opheffing van regels. Hij zegt niet: Doe nog even dit en nog snel dat, voor het niet 

meer kan. Hij zegt ook niet: Spring uit de band, straks is het allemaal voorbij. Paulus wijst de andere 

kant op. De hoop op de wederkomst van de Heer brengt hem tot een houding alsof die nog eeuwen 

uitgesteld kan worden – en toch niet naar de verre toekomst verschoven. De Heer komt spoedig, hij 

komt op z’n laatst met je dood, ga dus de dingen doen die je in zijn nabijheid kunt blijven doen. Want 

dat is je toekomst. Je blijvende voorland ligt bij hem en de manier waarop hij zijn leven leefde. Maak 

je denken en doen waarlijk duurzaam. Ga de dingen die je doet zo doen, dat ze kunnen blijven. Ga ze 

met liefde doen, een liefde die God en mensen recht doet.  
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UIT DE LITURGIE 

Orgelspel 

Stilte 

Bemoediging   allen gaan staan 

O: Onze hulp is in de Naam van de Heer 

A: die hemel en aarde gemaakt heeft 
O: die trouw houdt tot in eeuwigheid 

A: en niet loslaat wat zijn hand begon. 

Drempelgebed 

Openingslied 96: 1,5,7 

Groet:  V: De Heer zij met u, 
G: Ook met u zij de Heer daarna gaan alle zitten 

Woord van welkom en Inleidend woord 

Kyrielied (als gebed): 1009 

Gloriatekst: 1Thess 5: 23-24 
Moment met de kinderen 

Zondagsgebed 

Eerste lezing: Handelingen 17: 1 t/m 9 
Lied: 255 

Tweede lezing: 1 Thessalonicenzen 2:17-3:3 + 4:13-18 
Lied: 450 (voorspelen) 

Verkondiging 

Lied:  751 

Gebeden 

Dankgebed met responsie: 368f 

Stil gebed, Onze Vader  (beamer) 

Mededelingen door de ouderling van dienst 

Inzameling van de gaven 

Slotlied: 769: 1,2,5,6  allen gaan staan 

Zegen &  gezongen amen 

Orgelspel 

Drempelgebed 

Heer, onze God, 

wat zijn wij zonder U? 

Onze Geest heeft uw licht nodig, 

onze wil uw kracht, 

onze ziel uw vrede. 

Neemt U ons leven in uw hand 

en reinig ons van ongerechtigheid. 

Vernieuw ons naar het beeld van uw Kind, Jezus 

opdat wij waarlijk uw kinderen mogen zijn 

en U mogen liefhebben en dienen 

met hart en ziel en handen 

 

Inleidende woorden 

Iedereen welkom in deze dienst! ook zij die meeluisteren via de web-radio of het internet. We ver-

volgen de reis langs de eerste christenen in Europa. Een maand geleden begonnen we met Filippi, 

vandaag gaan we naar Thessaloniki. Dat was in Paulus’ tijd al een grote stad, het is vandaag de dag de 
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op éen na grootste stad in Griekenland, ieder kent ‘m wel uit het nieuws van de laatste jaren, omdat 

daar heel veel vluchtelingen in Syrië zijn opgevangen. Vanmorgen staan we stil bij Paulus’ eerste brief 

aan de gemeente in Thessaloniki. 

Maar we beginnen de dienst weer met een gebed om de nood van de wereld, en laten we dat ook dit 

keer zingend doen: (…) 

 

Moment met de kinderen 

Kijk, ik heb iets meegenomen. Ja, een grote brief. Brieven zie je niet heel vaak meer, de meeste men-

sen sturen emailtjes en zelfs dat gebeurt niet veel meer omdat we nu kunnen smssen, whatsappen,... 

Jullie ook? 

Aan wie schrijf je een brief? [..] Meestal aan iemand die je lief vindt, je ouders, een broertje of zusje, 

een vriend of vriendin. En waarom schrijf je een brief? [..] Omdat zij niet bij je zijn en je toch even 

contact wil hebben, toch? Als je broertje gewoon in zijn kamer zit, ga je hem geen brief schrijvenJ  

Hier in de kerk lezen we elke zondag uit de bijbel. Eigenlijk is de bijbel éen grote brief, een brief die 

God zelf heeft laten schrijven aan alle mensen met wie Hij contact wil hebben omdat Hij zelf nog niet 

bij hen kan zijn…  

Daar gaan we vanmorgen over nadenken, jullie in je eigen dienst. Hier, jij mag deze envelop meene-

men, ben benieuwd of je iets gaat schrijven en aan wie je die gaat sturen... Nemen jullie het licht van 

Christus weer mee? 

 

Voorbeden, dankgebed 

Diaken 

God, het meeste werk dat de diaconie doet is hulp op afstand. We verzamelen spullen of geld en stu-

ren die naar mensen ver weg die het nodig hebben. Zo helpen veel mensen, ook persoonlijk, en bui-

ten de kerk. Vaak kunnen we niet meer doen. We vragen U: zegen de steun en zorg als we niet in 

persoon bij anderen kunnen zijn. Geef dat, als we niet bij hen aanwezig kunnen zijn, zij zich toch niet 

door ons verlaten hoeven te wetenΦ ½ƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦ ǘŜȊŀƳŜƴΧ  

 

Predikant 

Heer, weer vragen we U ons te helpen met wat U vanmorgen tot ons wilt zeggen. Paulus is niet ge-

makkelijk te begrijpen en zijn woorden vallen soms zwaar. Wat moeten we met zijn oproep dat ‘Het 

einde nadert’? Betekent het: ik heb nog weinig tijd? Of betekent het: ik heb een eeuwigheid vlak 

voor me, maar niet alle tijd om me daarop voor te bereiden, laat ik daarom vandaag nog doen wat ik 

kan blijven doen, laat ik daarom vandaag nog in Jezus’ voetstappen treden en stoppen met alles wat 

hiermee niet strookt? Heer, we zijn niet meer gewend om het zo te zien, en we schrikken er ook wel 

van terug – help ons te begrijpen, help ons uw komst ter harte te nemen. Laat zo uw Koninkrijk ko-

men. Zƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦ ŀƭƭŜƴ ǘŜȊŀƳŜƴΧ 
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God, velen van ons zullen vanmorgen aan hun overledenen gedacht hebben, sommigen zijn nog 

maar kort geleden gestorven. We bidden U voor onze dierbaren die zijn heengegaan. Voor de slacht-

offers van rampen en geweld. En voor allen die gewoon op hoge leeftijd overlijden. We bidden U ook 

voor onze zieken. We willen de naam van Arie Piet graag apart noemen.  

We willen ook denken aan hen die liever niet genoemd worden, zij die óok door een diep dal gingen, 

maar die er ook weer uitgekomen zijn en weer grond onder de voeten gevonden hebben. We danken 

U namens ieder die dit heeft mogen ervaren. Geef ons hoop, Heer, geef ons geloof dat er altijd toe-

komst is, vóor en voorbij ons laatste uur. ½ƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦ ŀƭƭŜƴ ǘŜȊŀƳŜƴΧ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

In Hagia Lydia wordt nog steeds gedoopt. ‘U bent gedoopt in de dood van Jezus Christus..’ (Paulus)  
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Meditatie 3: Het einde          Gedachtenisdienst Verlosserkerk 26-11-17 

 

‘Het heeft geen zin te schrijven over tijd en uur..’ Zo begint de bijbellezing. Als je dat vanmorgen 

hoort, denk je al snel aan de oude wijsheid, dat geen mens weet wanneer zijn of haar einde komt. 

Zelfs als het langer verwacht werd. Bijna al onze overledenen zijn op heel hoge leeftijd heengegaan, 

maar misschien was dat voor sommigen van u toch nog even schrikken. Het doet natuurlijk ook den-

ken aan ons eigen einde, al zien we daarbij niet meteen ‘een dief in de nacht’. Hoewel, het leven kan 

inderdaad ‘gestolen’ worden, daar hoef je niet oud voor te zijn. Een ziekte bv kan zomaar toeslaan. 

Het heeft geen zin te schrijven over tijd en uur: die wijsheid laat ons niet alleen denken aan het einde 

van een dierbaar mensenleven, maar ook aan het einde van alle leven, van de wereldgeschiedenis. In 

de schriftlezing wordt daar zeker ook aan gedacht. Het is een fragment uit een brief van Paulus aan 

mensen in Thessaloniki, die met vragen over het wereldeinde bezig zijn. Hoe zal het zijn? Wanneer 

zal het komen, wanneer zegt God genoeg en komt het laatste oordeel? 

Het grote einde van de wereld en het kleine einde van een mensenleven hangen ook samen. Voor 

iemand die sterft houdt de geschiedenis op. Als ik sterf, is dat het einde van mijn stukje schepping 

zoals u dat kent. Ook het kleine sterven is een moment dat om een balans roept, je ziet dat bij gelovi-

gen en ongelovigen. Waar heb ik voor geleefd, wat heb ik geloofd, hoe heb ik liefgehad, of niet? La-

ten we het eerst aan Paulus vragen: hoe ziet hij de samenhang tussen het kleine en het grote einde? 

¶ Laat ik beginnen met het grote einde. Daaraan denken roept meestal vrees op. Bij ‘het einde van 

de wereld’ zien we al gauw apocalyptische beelden. Buiten de kerk is men daar nog meer mee bezig 

dan erbinnen. Allerlei rampscenario’s worden ons voor ogen gevoerd, in wetenschappelijke rappor-

ten en special effect films. Iets daarvan vinden we ook in de bijbel, en niet alleen in Openbaring; ook 

in Paulus’ brieven en zelfs in de evangeliën. Toch horen we daar bv nergens, wanneer het einde zal 

komen. Speculeer daar niet over, zeggen Paulus en Jezus. Van het hoe krijgen we in het Nieuwe Tes-

tament geen foto, alleen een profielschets. Geen precieze voorspelling, alleen een contour.  

Dat profiel is wel te herkennen. Kort gezegd: het einde komt als de wereldgeschiedenis een loop 

heeft gehad die lijkt op die van Jezus’ leven, met een finale in kruis en opstanding. Jezus is zijn weg 

ten einde gegaan, maar zijn volgelingen nog niet (zie bv Mat 24:14). Christus wil volgelingen, vrien-

den, broeders en zusters. De Heer brengt zijn familie bijeen, hoe meer zielen hoe meer vreugd. Als 

dit een wereldwijde groep geworden is die alle volken omvat omdat overal ter wereld het evangelie 

werkelijk een kans heeft gekregen, is het einde nabij. Eigenlijk is vanuit de evangeliën niet anders te 

verwachten. God wil met zijn Goede Boodschap alle mensen bereiken.  

Dit maakt het einde herkenbaar. Als het evangelie overal gebracht is, is de navolging van Christus het 

sterkst daar waar mensen al die tijd, dus niet alleen in tijden van welvaart en vrijheid, maar ook van 

armoe en tegenwerking of zelfs onderdrukking trouw zijn gebleven. Daar heeft de weerstand tegen 

het evangelie eveneens het langst en diepst kunnen doorwerken. Velen zullen afhaken, zullen Chris-

tus en christenen gaan negeren, anderen zullen hen afwijzen, beledigen, bedreigen, op een bepaald 

moment ook arresteren, verhoren, bespotten, martelen. En dat zal gebeuren door zowel religieuze 

als wereldlijke leiders, en door zowel ‘heidenen’ en andersgelovigen als medechristenen.  

Wat Jezus heeft doorgemaakt zullen ook zijn volgelingen doormaken, op eigen wijze. In de evange-

liën horen we al hoe Jezus zijn discipelen hierop voorbereidt, in Handelingen zien we er de eerste 
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voorbeelden van. Openbaring trekt dit door. Ook in de wereldgeschiedenis komt er een patroon, ook 

daar komt een Advent, een Epifanie, een Veertigdagentijd, een Goede Week, en een Pasen. 

Als we dus willen weten ‘hoe laat het is’, moeten we zien welk licht en donker het evangelie in de ge-

schiedenis oproept, in de geschiedenis van een volk, of zelfs van een werelddeel. Dit maakt ons wak-

ker, zegt Paulus, alert en nuchter. Er kunnen ook andere tekenen zijn, zoals aardbevingen en over-

stromingen, en die tekenen kunnen verwarrend en beangstigend zijn. Maar wanneer zij geen direct 

of indirect verband hebben met de komst van de Heer tot aan de uiteinden der aarde, zijn zij geen 

tekenen van het einde dat Hij heeft aangekondigd. Zij kunnen wel tekenen zijn van wat mensen el-

kaar en de schepping aandoen, en zijn daarmee signalen van hun verstoorde relatie met de Schep-

per. Maar of het vijf voor twaalf is, of nog twintig voor twaalf, wordt aangegeven door éen klok: de 

gang van het evangelie door de wereld, de weerklank die het vindt, positief en negatief.  

¶ Dit brengt me terug bij dat wat ons juist vanmorgen hier brengt. Ik zei dat God niet alleen in het 

groot, maar ook in het klein werkt, niet alleen in de wereldgeschiedenis, maar ook in de persoonlijke 

levens van mensen. Ik kan nu iets toevoegen: ook in persoonlijke levens werkt Hij naar een eindpunt 

toe. Als het evangelie individuele mensen bereikt, begint ook in hun leven een geschiedenis die naar 

een finale drijft. Zoals de uitwerking van het evangelie in de wereldgeschiedenis afgetast kan wor-

den, zo kan die ook in de levensgeschiedenis van mensen afgetast worden. Ook voor mensenlevens is 

de meest beslissende vraag, hoe de weg van het evangelie daarin terug te vinden is.  

In hoeverre heb jij je leven laten inspireren door Jezus? In welke vorm of mate ben je gaan delen in 

het leven en sterven van Christus, in zijn lotgeval? Of heb je je afzijdig gehouden? Misschien was het 

meer het geloof van je moeder of vader en heb jij je dat nooit zo eigen gemaakt. Misschien viel dat 

ook niet mee in de omgeving waarin je opgroeide, als bv de tendensen in school en maatschappij van 

kerk en geloof afwezen in plaats van ernaartoe. Of ben je er zelfs een beetje tegen in opstand geko-

men? Misschien heb je als kind ooit geloofd, maar heb je het sindsdien weinig aandacht meer gege-

ven? Ook dat is een reactie op het evangelie.  

Voor ieder die het omarmt of opnieuw omarmt, nog aarzelend of al overtuigd, is er een prachtige be-

lofte. Dat is het evangelie volgens Paulus: wanneer je verbonden raakt met Christus, ga je niet alleen 

delen in zijn dood, maar ook in zijn opstanding. Zijn lot wordt jouw lot, Zijn Vader wordt jouw Vader, 

zijn toekomst wordt jouw toekomst. 

In de afscheidsdiensten die we hier hadden ter ere van onze gestorvenen zal deze vraag op verschil-

lende manieren geleefd hebben, in gebeden en liederen en stiltes. Mensen zijn zo verschillend. En 

toch was elk afscheid hier, in een kerk die naar Christus heet. We zagen de levens van onze dierbaren 

in het licht van zijn evangelie. Laten we hun namen gedenken, laten we – hoe aarzelend of hoe verze-

kerd ook – hun levens zien in het licht van Gods reddingsactie in onze wereld. Door de geschiedenis 

heen is Hij gekomen om al het goede in elk menselijk leven te behouden; en wij zouden niet hier zit-

ten als Hij niet ook door onze persoonlijke geschiedenis heen al gekomen is en komt, met datzelfde 

doel. Hij wil onze dierbaren, maar ook u en mij thuisbrengen.  

Wat God in het groot wil met alle mensen, wil Hij ook in het klein met elk mens. ‘Want Gods bedoe-

ling met ons is niet dat wij veroordeeld worden, maar dat wij gered worden door onze Heer, Jezus 

Christus. Hij is voor ons gestorven opdat wij, of we nu op aarde zijn of gestorven zijn, samen met 

hem zullen leven. Dus troost elkaar en wees elkaar tot voorbeeld, zoals u trouwens al doet’. 
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UIT DE LITURGIE       (er is een liturgieboekje uitgedeeld) 

Gebed voor de nood van de wereld          (geen keerverzen) 

God, mensen zeggen wel eens: de dood maakt iedereen gelijk. Hoe rijk of arm je ook bent, hoe ge-

zond of zwak, hoe begaafd of hoe gehandicapt, hoe gelovig of hoe ongelovig of hoe zoekend en twij-

felend – je zult een keer sterven. Dat is een nood die wij delen met ieder mens op aarde. Vanmorgen 

staan we stil bij deze nood. Daarom denken we, Heer, aan hen die dit jaar iemand hebben verloren, 

die een overledene missen en een leegte voelen in hun dagelijkse leven. We denken ook aan allen 

die liever niet aan de dood denken, bv omdat zij geloven dat er na de dood een streng oordeel komt, 

of omdat ze geloven dat dood dood is, het einde van leven, of omdat ze geloven dat het na de dood 

met iedereen helemaal goed komt, wat je ook gedaan of gelaten hebt. Wees met allen, buiten en 

binnen de kerk, die worstelen met deze gedachten, of ze wegdrukken om er niet aan te denken. 

 

Gebed van de Zondag 

God, er is nog een gezegde: wie éen mens redt, redt de wereld. Maar is het niet ook zo, dat als éen 

mens sterft, de wereld sterft? Het moet maar je kind zijn, of je partner, of een ouder of lieve vriend. 

Zie ons hier bijeen, spreek tot ons hart, ons bezeerde hart, maak het weer ruim, nuchter en hoopvol! 

 

Voorbeden, dankgebed, Stil Gebed, Onze Vader       (geen keerverzen) 

Diaken (Agnes) 

Predikant 

We bidden U voor alle families die het afgelopen jaar een dierbare verloren hebben, in het 

bijzonder de families die vanochtend hier aanwezig zijn. Zie hun verdriet, Heer, U weet hoe 

kort of lang het afscheid was, draag hen op uw hart. Draag allen in het omgaan met de gebre-

ken die komen met de ouderdom. Ontferm U over ons, Heer. 

God, wij danken U voor Jezus Christus, dat Hij gekomen is uit ontferming met allen die mach-

teloos zijn, ook de meest machtelozen, zij die helemaal niets meer kunnen doen, onze overle-

denen. Christus is gekomen om ook hen de hand te reiken en op de been te helpen, om hen 

te laten opstaan. Dank U wel. (..) 

We mogen hier vandaan gaan met de zegen van hem die leefde, en stierf, en leeft: De Heer zegene u 

Ŝƴ IƛƧ ōŜƘƻŜŘŜ ǳΧ 

 

      

https://www.google.com/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwijzIXKkYbXAhXHhrQKHSZQC6EQjRwIBw&url=https://paranormalchrist.com/tag/apocalypse/&psig=AOvVaw02Tm6Cc0rzQqKchMC5jIWN&ust=1508827091137528


23 
 

III Apocalyps, door liefde           Verlosserkerk 22 oktober 2017 

In Thessaloniki zijn de mensen opnieuw bezig met de wederkomst, maar nu vanuit andere vragen. 

Niet: hoe moet dat dan met onze doden? maar: wanneer gaat het gebeuren? Wanneer zal het einde 

der tijden aanbreken, en hoe is dat te herkennen? Er zijn mensen die daar voorstellingen bij hebben: 

eerst moet er dit gebeuren, dan dat, er zullen tekens komen… In de tweede brief aan de Thessaloni-

cenzen hoorden we de oproep om vooral nuchter te blijven, maar we hoorden geen totale afwijzing 

van deze manier van vragen en voorstellen. Dat zou ook niet passen, we vinden die al in het Oude 

Testament, bv in Daniël en Zacharia. Openbaringen sluit daarbij aan. Dit soort boeken vormt een ei-

gen genre binnen de bijbel, de zogenaamde apocalyptiek. 

¶ Toen wij in onze erediensten met Openbaringen bezig waren, in de afgelopen Veertigdagentijd, 

hebben we niet echt stilgestaan bij typisch ‘apocalyptische’ vragen. Maar vanmorgen kunnen we er 

niet omheen. ‘Eerst moet de grote afval komen en de goddeloze mens zich openbaren, de zoon van 

het verderf, de tegenstander die zich verheft boven al wat God heet of verering ontvangt, zo zelfs dat 

hij zich neerzet in Gods tempel..’ U herkent vast de manier van denken, u voelt de vragen opkomen.  

Wie is bijvoorbeeld die ‘goddeloze mens’ (letterlijk staat er: ‘de wetteloze’), die ook wel ‘de zoon des 

verderfs’ genoemd wordt? Als je dat napluist, lijkt het een aanduiding voor de ‘heiden’: de mens die 

zonder God of gebod leeft en brutaal zijn eigen wil doorzet. Misschien dacht Paulus aan de Romeinen 

of een specifieke Romeinse keizer. Zoals Caligula die in het jaar 40, dus een jaar of zeven na de kruisi-

ging van Jezus, zo genoeg had van die rebelse joden, dat hij een enorm standbeeld van zichzelf in de 

tempel in Jeruzalem wilde laten zetten. Een bewuste kwetsing van de joden. Later hebben christenen 

gedacht aan moslims, die in 685 op de plaats van de verwoeste tempel die mooie blauwe moskee 

met gouden koepel bouwden. Een kwetsing voor joden en christenen.  

Dit laatste voorbeeld brengt ons dichter bij de identiteit van de ‘wetteloze/ zoon van het verderf’: 

het is een religieuze figuur. Maar we moeten nog een stap zetten, het is een speciale religieuze fi-

guur: een mens of groep mensen die het joods-christelijk geloof van binnenuit kent, maar afwijst. Die 

dus met jou God en Christus vereerden maar daarop zijn teruggekomen. Onder hen komt vroeg of 

laat een mens of een groep mensen naar voren, die het meest beledigend met jouw geloof zal om-

gaan. Alleen degene die je hart kent, kan het breken. Jezus heeft dat zelf ervaren met éen discipel – 

in de Middeleeuwen werd Judas wel ‘de zoon van het verderf’ genoemd. De meeste ‘afvalligen’ ha-

ken af in stilte of met enig tromgeroffel. Maar sommigen zijn feller en komen zelfs tot verraad.  

De wetteloze, de zoon van het verderf zet zich in de tempel neer, zegt onze tekst. ‘Tempel’ kan let-

terlijk bedoeld zijn, zoals bij dat standbeeld van Caligula. Maar het kan ook figuurlijk bedoeld zijn. ‘U 

bent de tempel van de Heilige Geest’, zegt Paulus tot de derde christelijke gemeente in Europa, in 

Corinthe. Als we het zo lezen, dan voorziet onze tekst de komst van een mens of groep mensen, die 

zich van het christelijke geloof heeft afgewend en zich schofferend opstelt in de christelijke gemeen-

schap. Al in het Nieuwe Testament wordt voor deze figuur een speciale naam gebruikt: de antichrist.  

Alleen als je weet wat de Messias wil en wie hij is, kun je hem en datgene waar hij voor staat bewust 

gaan kwetsen, saboteren, uitleveren. Dat lijkt onvoorstelbaar, maar op zich is het verband begrijpelijk 

genoeg. Jezus, Paulus en hun volgelingen kregen niet alleen een positief, maar ook een negatief ont-

haal. Als het evangelie blijft klinken in woord en daad, zal niet alleen de positieve, maar ook de nega-

tieve reactie groeien. Die zal dan een keer de meest venijnige vorm aannemen. En dat zal het eerst 
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gebeuren in Christus’ eigen kring. Alleen het beste kan bij afwijzing leiden tot het slechtste. Dat is de 

apocalyptische profetie in het Nieuwe Testament.  

¶ Dat Paulus en de zijnen over deze dingen gingen nadenken is niet zo vreemd. We hoorden in Han-

delingen dat zij vaker bij de Thessalonicenzen langsgingen; daar zagen ze de liefde groeien, maar ook 

de verdrukking. Dat riep vragen op: vanwaar deze escalatie, wanneer hebben we het ergste gehad? 

Om te zien hoe 2Thess hierop ingaat moeten we naar een kern van Paulus’ prediking, van zijn evan-

gelie. Het evangelie maakt dat apocalyptiek bij hem iets anders is dan wat meestal onder deze naam 

te vinden is, al in Paulus’ eigen tijd, maar ook in onze tijd met zijn fascinatie voor eindtijdscenario’s.   

Wat maakte christenen zo speciaal? En wat ging de weerstand van anderen oproepen, ook anderen 

die aanvankelijk meekwamen maar er later niet meer in geloofden? Het eerste fragment uit de brief 

dat vanochtend gelezen werd, brengt het mooi en eenvoudig onder woorden: het is die liefde die on-

der de gemeenteleden groter wordt. Tegen de verdrukking in. De verdrukking groeit omdat die liefde 

groeit. Er is weerstand tegen deze liefde. Onder de Thessalonicenzen groeit de liefde ‘van allen voor 

allen’ (zo zegt de Willibrord-vertaling het), de liefde van ieder voor ieder ander. 

Waarom is dit zo bijzonder? Wel, liefde is er in allerlei kleuren, in vele soorten en maten, maar wat 

verreweg de meeste liefdes gemeen hebben is, dat zij liefde is voor éen persoon of voor bepaalde 

personen, voor éen groep of voor bepaalde groepen, maar niet van allen voor allen. Je houdt van je 

land, je partner, je houdt van sommige mensen en niet van andere. Vrienden en geliefden, maar ook 

families en volkeren, zij vormen altijd een deel van alle mensen. Van de anderen hou je niet. Maar de 

christelijke liefde is een liefde van ieder voor ieder ander. En voor God boven alles. 

Misschien zegt u: een liefde van allen voor allen bestaat niet. Of hooguit in de ziel van romantici en 

sociale idealisten. Maar dan zie je ook dat het een droom, een illusie is. –Toch bestaat die liefde. Zij is 

zeldzaam, zeker. In feite is er maar éen die deze liefde heeft, omdat er maar éen is die alle mensen 

daadwerkelijk liefheeft: God. Hij schept ieder mens met grote zorg en wil alle mensen tot hun be-

stemming brengen. Stel nu dat een mens gaat liefhebben met de liefde van God. Dat moet je dan aan 

de liefde van deze mens merken. Ook in het verschil dat zijn liefde met de andere liefdes maakt. Je-

zus had mensen lief met de liefde van God.  

Zie je wel, zegt een stem in ons, christenen houden van christenen, logisch, dat is de eigen groep. 

Maar dat geldt voor alle groepen, zo speciaal is dat niet. Ook christelijke liefde is een groepsliefde. –

Maar zo draaien we het om. Christenen zijn die mensen die, op welke plaats zij ook zijn, daar ieder 

ander liefhebben. Mensen die van God en van mensen houden, van God bovenal en van alle mensen, 

dus ongeacht hun afkomst, ras, voorkeur voor een bepaalde prediking of een bepaald kerkgebouw. 

In Thessaloniki had ieder gemeentelid ieder ander lief. Deze liefde máakte hen tot gemeentelid. 

De liefde van Christus is liefde voor alle mensen, zei ik, maar beter is het om te zeggen: de liefde van 

Christus is liefde voor alle naasten. Zij is universele liefde, maar in de vorm van naastenliefde. Want 

zij is de liefde van God – die van alle mensen houdt – op menselijke maat – dus beperkt in tijd en 

ruimte. Mensen kunnen niet van alle mensen evenzeer houden. Dan wordt het romantisch of idealis-

tisch. Alleen God houdt daadwerkelijk van alle mensen. Maar als God mens wordt, zal Hij overal waar 

Hij komt, overal waar Hij gaat wonen, houden van alle mensen die daar zijn. En mensen kunnen hem 

dan navolgen. Ook mensen kunnen van alle naasten houden, dat wil zeggen: niet alleen van hen met 

wie zij door voorkeur, keuze of bloedband verbonden zijn, maar van allen die met hen in een be-

paalde tijd een stukje aarde bewonen. Daar ontstaat dan de gemeente van Christus. Je hebt elkaar 
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niet uitgekozen, je woont in éen wijk, je houdt daar van ieder ander en van God bovenal. Dat zagen 

Paulus en de zijnen in Thessaloniki gebeuren. Christus heeft daar volgelingen, vrienden gekregen! 

¶ Nu leven we in het Westen niet alleen met al die – op zichzelf zeer waardevolle – specifieke liefdes 

(voor volk, vriend, geliefde, kind), maar ook met een besef dat in de tegenovergestelde richting drijft 

en dat het zicht op de liefde van Christus óok kan belemmeren: het besef van de gelijkwaardigheid 

van mensen. We noemen dat meestal niet liefde, maar respect, respect voor anderen, van ieder voor 

ieder ander. Ook dit besef is uiterst waardevol en het lijkt op de christelijke liefde. Maar het leeft bij 

velen van ons zo sterk, dat we alle mensen niet alleen ongeacht hun familie, volk, huidskleur en ge-

slacht willen respecteren, maar ook ongeacht hun daden en gedrag. Terwijl dat toch niet christelijk is. 

De liefde voor alle mensen is geen liefde voor alles wat mensen doen. Bloeit dat respect bovendien in 

een klimaat van secularisering op, zoals in het Westen is gebeurd, dan wordt het besef van gelijk-

waardigheid nòg sterker, dan wil het mensen ook ongeacht hun religieuze daden respecteren.  

Van Oude en Nieuwe Testament hebben we geleerd, dat mensen beoordeeld worden op hun daden. 

En ook wel en niet vertrouwen op God zijn daden. Wat Israël in de eigen groep van God zelf geleerd 

heeft, is iets met universele gelding: alle mensen worden (alleen) beoordeeld op hun daden. God 

houdt van alle mensen, maar niet van al hun daden. Hij houdt niet van zonden. En ook dat zal te mer-

ken zijn aan een mens die liefheeft met de liefde van God. Christus heeft niet het oordeel van God 

opgeheven, hij heeft het onder mensen gebracht, menselijk gemaakt. De liefde van Christus is heilige 

liefde. Oordelen brengt scheiding, ja. Maar dat is omdat God niet anders doet dan zijn heilige liefde 

in menselijke vorm present te stellen: waar dat gebeurt, ontstaat er een scheiding van geesten. 

Dit brengt ons terug bij de apocalyps. Waarom is volgens 2Thess het einde nabij als ‘de wetteloze’, 

‘de zoon van het verderf’ uitgerekend daar verschijnt waar God op aarde woont? Omdat deze nieuw-

testamentische brief de zaak van de andere kant benadert dan wij vaak gewend zijn: niet vanuit fasci-

natie voor de wetteloze, maar vanuit geloof in de vervuller van de wet; niet vanuit de zoon van het 

verderf, maar vanuit de zoon des mensen die een leven heeft dat niet vergaat. Als Christus komt, als 

er steeds meer Christus-volgelingen komen, zal de liefde van God begroet worden, maar ook afgewe-

zen, en dat ook in de eigen kring, en zal die afwijzing tenslotte een piek bereiken. Dat heeft Jezus in 

zijn eigen leven ervaren. Het is Gods menselijke liefde die reacties oproept. Niet: veroorzaakt. De es-

calatie en de apocalyps komen door de reactie op deze liefde. 

De oproep aan de Thessalonicenzen is dus: jullie hebben lief gekregen met de liefde van Christus, blijf 

zo liefhebben! Al zal dan ook de antichrist komen. Maar laat je niet gek maken: pas als die komt is 

het einde nabij. Ja, er zijn mensen, die Christus en zijn liefde zullen ontvangen maar later verwerpen 

en zij zullen mondiger worden. Hun stemmen heb je ook in je eigen hoofd en hart. Je zult er ook bij 

jezelf tegen moeten vechten. Zo komt het einde dichterbij – niet door spectaculaire tekenen, natuur-

rampen, oorlogen, maar door de komst van de Heer in onze wereld en onze reactie daarop.  

Paulus en de zijnen zien dus een eindtijd-scenario, een apocalyptische toekomst, maar zij staan daar 

in feite anti-apocalyptisch in. En dat op de mooiste, sterkste, meest positieve wijze, want zij roepen 

hun gemeenteleden op om te blijven doen wat zij altijd kunnen blijven doen, namelijk liefhebben zo-

als het helemaal goed is: met de liefde van Christus. Van hem die eeuwig leven kreeg, omdat hij met 

deze liefde liefhad. Wie zo liefheeft heeft eeuwig leven want die heeft lief zoals God liefheeft. Die 

brengt Gods liefde in de tijd. Deze liefde maakt zich geen illusies. Zij roept een apocalyps op. Maar de 

enige die niet bedenkelijk is. Eenvoudig door zich present te stellen, bij succes èn bij tegenwerking.  
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UIT DE LITURGIE 

Orgelspel 
Stilte 

Bemoediging                           allen gaan staan 
O: Onze hulp is in de Naam van de Heer 
A: die hemel en aarde gemaakt heeft 
O: die trouw houdt tot in eeuwigheid 
A: en niet loslaat wat zijn hand begon. 

Drempelgebed: Lead me, Lord, in Thy righteousness (cantorij) 
Openingslied 751: 1,2,3,4 

Groet: V: De Heer zij met u, 
G: Ook met u zij de Heer        daarna gaan alle zitten 

Woord van welkom en Inleidend woord 
Kyrielied (als gebed): 130 (cantorij en gemeente) 

Antifoon: lied 711c 
Kyrie van Gounod (cantorij) 

Gloriatekst: 2 Thess 3: 3 t/m 5 
Moment met de kinderen, kinderlied 

Zondagsgebed, gezongen: Lied 320 (cantorij en gemeente) 
Eerste lezing: Handelingen 20: 1 t/m 6 

Lied: Heer wij hoorden uw Woord (cantorij) 
Tweede lezing: 2 Thessalonicenzen 1: 1 t/m 7 + 2:1 t/m 8 (Willibrord-vertaling) 

Lied: 713 (cantorij en gemeente) 
Verkondiging 

Orgelspel 
Lied: 712 (cantorij) 

Gebeden 
Dankgebed met responsie: 368f 

Stil gebed, Onze Vader           (beamer) 
Mededelingen door de ouderling van dienst 

Inzameling van de gaven 
Slotlied: 838               allen gaan staan 

Zegen  &  gezongen amen 
Orgelspel 

 

Inleiding 

Vanmorgen de laatste dienst over de eerste christenen in Europa. Aan de tweede gemeente die Pau-

lus in Europa stichtte, de gemeente in Thessaloniki, is nog een tweede brief geschreven. Vanmorgen 

staat die brief centraal, 2Thessalonicenzen. Paulus gaat opnieuw in op vragen over de wederkomst, 

maar die vragen komen nu in een andere toonzetting naar voren, een toonzetting die ook in onze tijd 

op allerlei plaatsen onder christenen (en daarbuiten) te horen is. De apocalyptische toonzetting. 

 

Gebeden 

Diaken 

Wij bidden U, Heer, voor allen die in angst leven voor het einde van de wereld. Voor hen die bang zijn 

dat de opwarming van de aarde, de miljoenen vluchtelingen, en de kloof tussen arm en rijk een zo 
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grote omvang hebben gekregen, dat het spoedig wereldwijd fout moet gaan. We bidden U ook voor 

ieder die in de huidige natuurrampen en humanitaire rampen geen apocalyptische bedreiging zien, 

maar zich wel degelijk grote zorgen maakt over uw schepping en uw mensheid. Zo bidden wij U allen 

Predikant  

Heer, wij bidden U ook voor allen die in een apocalyptische sfeer leven, die allerlei conclusies trekken 

uit natuurrampen, eigentijdse gebeurtenissen, met name rondom Israël. Geef dat ze anderen waak-

zaam houden, maar zelf ook nuchter blijven, verankerd in het evangelie. ½ƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦Χ 

We bidden U ook voor hen die geestelijk on-apocalyptisch geworden zijn, zoals velen in het midden 

van de kerk. Die geloofsverlies, geloofsafval eigenlijk niet zo erg vinden. Ieder mag toch zijn eigen ge-

loof of ongeloof hebben? als we maar niet beledigend en gewelddadig worden. Maar waar het anti-

christelijke ontbreekt, is dat vaak omdat het echt-christelijke ook ontbreekt. Heer, schud ons wakker, 

geef dat Christus sterker in ons mag leven en uitstralen, zƻ ōƛŘŘŜƴ ǿƛƧ ¦ ŀƭƭŜƴΧ 

Ik bid u voor onze gemeente Oost-Centrum. We leven op éen stukje grond, in éen wijk. We hebben 

allemaal iets goeds dat we willen behouden, maar zozeer, dat we het vasthouden ten koste van el-

kaar en onze toekomst, we gaan elkaar verwijten, beschadigen. Het spijt ons dat we U beschamen, 

Heer Jezus. We hebben U zo nodig,  we hebben uw liefde nodig, de liefde van God op menselijke 

maat, kom met uw heilige liefde in ons voelen en denken, en breng heling in onze relaties, kom Hei-

lige Geest, zo bidden wij U allen tezamenΧ 
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Meditatie 4: Teken van val en opstanding    Gooise Warande 5-12-17 

 

• Advent is begonnen. We zien uit naar de komst van de Messias, de Christus. Dat doen we in onze 

persoonlijke levens, maar we doen het ook in de geschiedenis van de wereld. Waar zijn tekenen te 

bespeuren, die erop wijzen dat hij komt? Zijn er tekenen van zijn komst? –Als christenen geloven we 

dat hij die komt, al gekomen is. Dat schept de verwachting dat er een belangrijk verband is tussen de 

tweede en eerste komst van Christus. En dat zal dan ook aan de tekenen te zien zijn. 

Leggen we de Handelingen van de Apostelen naast het Evangelie van Jezus Messias, dan valt op dat 

de weg van Christus tekenend wordt voor de weg van christenen. In de weg van christenen, persoon-

lijk en gezamenlijk, tekent zich iets van de weg af die in de evangeliën beschreven is. Er ontstaan al-

lerlei parallellen, met belangrijke verschillen, zeker, maar toch. Jezus is in de wereld gekomen, hij is 

geboren, publiek bekendgemaakt, heeft rondgetrokken, gepreekt, genezen. Zo komt hij ook in de le-

vens van mensen na hem, zo is hij onder ons christenen gaan leven, publiek geworden, meegereisd. 

Deze eerste komst eindigt met iets dat in het leven van christenen lijkt op de laatste dagen van Jezus’ 

leven: de tegenwerking die zijn persoon en weg ondervinden, maar dan ook zijn grootste bewijs van 

liefde, zijn lijden en sterven. En dan is er ook voor christenen die tweede komst, de terugkeer van Je-

zus tot zijn mensen: in zijn opstanding. Hij komt terug als opgestane, om ook hen te doen opstaan.  

In de kerken staan we het meeste stil bij de eerste komst van Christus in onze persoonlijke levens. 

Maar in het Nieuwe Testament wordt ook over de wereld gesproken en hoe het in de geschiedenis 

naar een finale gaat. Ik stel voor om vanmiddag dit laatste centraal te stellen: Christus’ komst in de 

wereldgeschiedenis, en de tekenen daarvan. Ik beperk me tot éen teken: het volk waaruit hij van 

moeders kant geboren is, Israël. 

• Veel christenen zien bij het einde van de geschiedenis een beslissende rol voor Israël weggelegd. 

Paulus ook. We hoorden een bekende tekst van hem die stelt, dat ‘heel Israël gered zal worden’, na-

melijk als ‘alle heidenen zullen zijn toegetreden’. Paulus worstelt met de vraag hoe het toch komt, 

dat een groot deel van het joodse volk de Messias, toen hij kwam, heeft afgewezen. Zijn oplossing is, 

dat dit nodig was om eerst de niet-joodse volken de gelegenheid te geven om tot het volk van God 

toe te treden en dus zelf ook een weg te gaan met de God van Israël en zijn Messias. Als dat gebeurd 

is, als het evangelie over de hele wereld weerklank heeft gevonden, zal ook het afwijzende deel van 

Israël zich wenden tot de Messias. 

Israël zal zich dus bekeren tot Christus! Dat zien vele christenen als teken van de eindtijd. En zij zien 

dat juist in onze dagen aanbreken omdat het joodse volk na 2000 jaar ballingschap een eigen thuis, 

een staat heeft gekregen. Is dat niet het eerste teken dat God aan de finale begonnen is? Nu, 70 jaar 

na de oprichting van de staat Israël, is daarover ook veel twijfel gerezen. Maar sommigen houden er-

aan vast: nu zal ook de Messias snel komen. 

Hier wordt het spannend. Hoe zal de Messias komen? Tot welke Messias zal Israël zich bekeren? Hoe 

zal de redding van Israël realiteit worden? Zal dat zijn doordat Jezus op aarde terugkomt om hier zijn 

rijk van vrede en gerechtigheid op te richten, eerst in Israël en vandaaruit over de hele wereld? Heeft 

daar de staat Israël niet de voorwaarden voor geschapen? Zie hoe het is ontstaan, als een wonder 

Gods, een jonathansactie, een staaltje van gezegende militaire macht. En zie hoe het zich handhaaft 

in een vijandige wereld die het niet erkent en waarin het dagelijks lijdt onder terreuraanslagen… 



29 
 

Maar is het laatste geen wereldse macht geworden, vragen andere christenen, een macht groten-

deels uitgeoefend door mensen die niet in God geloven en bovendien naasten, medebewoners van 

hetzelfde land, onderdrukken? Is dat een macht als die van David, of eerder als die van Achab? In elk 

geval toch niet de macht van Jezus Davidszn. Jezus greep voor het oprichten van zijn Koninkrijk niet 

naar het zwaard. Hij besteeg in Jeruzalem de troon door te lijden, te sterven en op te staan. En zo, 

zegt het evangelie, is die troon voor altijd gevestigd, in Israël, en daarmee midden in de wereld. 

• Wanneer wordt dus ‘heel Israël gered’? Als heel Israël overtuigd raakt (en niet alleen het deel dat 

hiervan al overtuigd is), dat de weg die de Israëliet Jezus gegaan is, de weg is waarop God zijn konink-

rijk op aarde opricht, en dus ook de weg is waarlangs Hij redt. En wanneer zullen ‘alle andere volken 

toegetreden’ zijn? Als zij tot dezelfde overtuiging komen. Zij hebben daartoe, vergeleken Israël, een 

inhaalslag te maken met allerlei gevaren, want Israël heeft al een lange weg afgelegd met God naar 

zijn Messias. En, er zijn nogal wat volken die God wil meenemen op zijn weg door de geschiedenis. 

Wel, zien we dit vandaag de dag in Israël en onder de andere volken gebeuren? Onder de Israëli’s zie 

ik dit niet bij de leiding, de regeerders. Wel bij sommige joden die zeer ongelukkig zijn met bv de 

muur om Palestijns gebied. Het huidige Israël beweegt zich van die redding, waarover Paulus spreekt, 

eerder af; het heeft die muur ook om zichzelf heen gebouwd en heeft zo voor zichzelf een machtig 

getto gecreëerd. Als Israël nog tot die redding komt, dan zal dat nu niet zonder schade en schande 

kunnen, door een forse koerswijziging. 

Met de volken gaat het weinig beter. Als we naar onszelf kijken, naar de christelijke volken, of liever: 

de voormalig christelijke volken, kunnen we niet zeggen dat wij zo in Jezus als redder zijn gaan gelo-

ven, dat wij onze rijken en rijkjes hebben opgericht langs de weg die het evangelie wijst. Wat Paulus 

hoopte dat zou gebeuren gedurende de tijd dat Israël de Messias afwees, is wel gebeurd, maar veel 

te weinig. Hebben we het joodse volk jaloers gemaakt? Vaker het omgekeerde. Nergens is het antise-

mitisme zo fel als in christelijke of ex-christelijke landen. Kunnen christenen in Europa Israël in de na-

bije toekomst nog jaloers maken? Ja, maar als mensen die ook zelf in ballingschap zijn gegaan. 

• Is het einde der tijden nabij? ik denk dus van niet. In de eerste plaats omdat een fors deel van de 

wereld nog te weinig met het evangelie in aanraking is gekomen. Dan denk ik vooral aan Azië. Dat 

begint pas recent te veranderen, in China vooral. Ik denk ook aan Amerika en Afrika omdat daar de 

weg van Jezus wel bekend is gemaakt, maar grotendeels in het kielzog van koloniale macht. Dat heeft 

een hardnekkige dubbelheid gebracht die Christus’ goede naam veel schade heeft gedaan.  

En de staat Israël? Die volgt momenteel een zeer dubbelzinnig beleid waarin ik de weg van de jood 

Jezus, en daarachter van het oude Israël en zijn profeten, weinig herken. Hoezeer deze staat voor het 

joodse volk fysieke bescherming biedt na de holocaust, dat is toch niet de ‘redding van heel Israël’ 

waarover Paulus spreekt. En die zie ik er ook niet in voorbereid, althans niet zonder een ommekeer, 

een gang naar de Jordaan, naar een Johannes de Doper.  

Hier kom ik uit wanneer ik Israël als ‘teken des tijds’ aftast, wanneer ik dat doe als gelovige, met ogen 

geopend door de overtuiging dat God in Christus tot ons gekomen is. Ik ben benieuwd hoe u dat als 

gelovige zou doen; of u andere tekenen opmerkt, of dezelfde tekenen anders ziet. Hij die gekomen is, 

komt, en zal komen. Overal komt hij in leven, lijden en sterven, om overal mensen tot zijn volgelin-

gen te maken. Overal komt hij terug als opgestane, om ook hen te laten opstaan. Onder joden kwam 

hij als eerste, en zolang hij onder de andere volken komt, blijft God zijn reddende hand naar zijn eer-

ste volk uitgestoken houden. 
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UIT DE LITURGIE                   Liederen uit het oude Liedboek 

Bemoediging en Groet 

Openingslied: Psalm 68: 7,9 

Gebed; Lezing: Rom 11: 25-36 

Gez 461: 1,2,7 

Uitleg en verkondiging 

Gez 262: 1,2 

Tafelgebed, Gemeenschap van brood en wijn 

Onze Vader; collecte 

Slotlied Gez 290: 1,2,3; Zegen 

Gebed 

Heer, we leven in een tijd waarin de hele wereld dagelijks bij ons binnen komt, via de kranten en de 

computer, de TV en de telefoon. We zitten met allerlei zorgen in hart en hoofd, die door deze beel-

den worden opgeroepen: natuurrampen, oorlogen, hongerende kinderen, corrupte regeringen, elke 

week opnieuw. Wees met uw wereld, Heer, U bent niet alleen haar Schepper, maar ook de Heer van 

haar geschiedenis. Kom onze wereld te hulp, red haar van zichzelf, zo bidden wij U, in naam van Jezus 

Tafelgebed 

Dank voor de gaven van uw schepping, voor alles wat groeit, planten en bomen, graan en druiven. 

Dank voor uw Zoon die onder ons gekomen is en ons naar uw werk in de schepping leert kijken als 

beeld van uw werk in de geschiedenis. Zoals toen hij langs een vijgenboom kwam en geen vruchten 

zag, of toen hij de kale takken zag en zei: Let op de vijgenboom, als zijn twijgjes zacht worden en be-

ginnen uit te lopen, weet je dat de lente komt – zo zul je ook weten wanneer het einde komt. Dank U 

wel, God, dat de tekenen die U van het einde geeft tekenen van verzachting en nieuw leven zijn.  

We danken U voor Jezus die ons de weg naar het Koninkrijk wees, ook toen die weg het meest uit-

zichtloos leek. Die ook toen gaven uit de schepping koos als tekens voor uw werk in de geschiedenis, 

gaven van brood en wijn, als tekens voor hemzelf, zijn lichaam en bloed, in de hoop dat ze ook tekens 

worden voor ons die zijn lichaam vormen op aarde. Hij die in de nacht van overlevering… 

 

 

 

       Paulus met de Schriften aan land in Europa (detail van het monument in Kabbala)  
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